
 
 
 
 
 
 
 

 
 

1 
 

» Nota de Premsa 

19 de febrer de 2015 

 

www.bcn.cat/media 

TEXT EMBARGAT FINS L’INICI DE LA CONFERÈNCIA 
 
 
‘El meu somni social i transformador per a Barcelona’  
Intervenció inicial de l’alcalde en el dinar-conferència organitzat pel Círculo 
Ecuestre (Balmes, 169 bis) 
 

L’Alcalde Trias aposta per continuar transformant 
Barcelona per a les persones “des de la revolució del 
sentit comú”  
 
» Xavier Trias assegura que Barcelona es mereix tenir un govern fort, estable, amb les 

idees clares i conscient de les potencialitats i del gran futur que té la capital de 
Catalunya 
 

» L’Alcalde defensa l’acció del seu Govern que combina l’impuls al progrés econòmic i 
el benestar amb un ferm compromís amb la creació d’ocupació i polítiques socials 
ambicioses que ajuden els que no poden seguir 

 
 
Primer de tot, moltes gràcies per haver-me convidat una vegada més a aquest Dinar-Col·loqui 
del Círculo Ecuestre. Vaig ser amb vosaltres el mes de juny de 2013, tot just quan érem a 
l’equador del mandat. Us agraeixo que em doneu novament l’oportunitat de fer balanç i parlar 
de projectes de futur. Som a tres mesos d’unes eleccions molt importants per a Barcelona. 
Comencem un període electoral conscients del moment de transformació que viu la nostra 
ciutat. 
 
Com diu el títol de la conferència, avui us vull fer partícips d’un somni. El meu somni social 
i transformador per a Barcelona. Potser a algú li sorprendrà que un alcalde parli de somniar, 
quan estem més acostumats a sentir parlar de planificar, impulsar o executar. Això és 
important. Però el primer pas per poder transformar la ciutat és somniar. Si no somniem, 
potser podrem canviar algunes coses, però no les transformarem. La feina d’un alcalde 
és treballar per convertir aquests somnis en realitat. Això és el que hem estat fent els 
últims anys, i és el que vull seguir fent els propers anys. 
 
Quan vaig prendre possessió com alcalde, vam iniciar un canvi a Barcelona. Un canvi en les 
maneres de fer política a la nostra ciutat. Escoltant a la gent, sabent el que demanaven els 
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barcelonins i barcelonines. Un canvi tranquil, a la recerca de l’estabilitat en uns moments de 
dificultat. Un canvi per millorar, fet des del sentit comú, no canviar per canviar.  
 
Vam prendre un seguit de mesures orientades a generar credibilitat i confiança, no fer dèficit, 
pagar a 30 dies, mantenir un nivell de deute baix (el més baix des de 2008) i ser capaç 
d’invertir en projectes de futur (tancarem el mandat amb uns 2.000M€ d’inversió). Fer que 
Barcelona sigui una ciutat coneguda per la cultura, el coneixement, la creativitat, la innovació i 
el benestar. 
 
Fer front al repte més important que tenim, el de la cohesió social. Atendre les persones més 
vulnerables i incrementar el pressupost en polítiques socials (43%). No pot haver cohesió social 
sense treball i habitatge. Una aposta clara per generar nova activitat econòmica. Una aposta 
per oferir uns serveis de qualitat, en seguretat, neteja, transport públic. I una aposta per 
intensificar la nostra projecció internacional. 
 
De tots aquests punts, n’estic raonablement satisfet de la feina feta. Tot i que encara ens queda 
molta feina per fer. Aquests anys hem construït el nostre projecte de la ciutat de les 
persones. Governant en minoria, però no sols, perquè al llarg del mandat hem pactat 
amb la majoria de grups. Governar amb 14 regidors no ha estat fàcil en un ciutat diversa i viva 
com Barcelona, on sempre passen moltes coses. El suport dels altres partits polítics ha 
estat important, i hem pactat tant amb el PSC com amb el PP i Unitat per Barcelona. Vull 
agrair la responsabilitat d’aquests grups polítics. 
 
Aquest mandat és va constituir també la nova Àrea Metropolitana de Barcelona, un model 
d’entesa i col·laboració amb els 36 municipis que la formen. L’Àrea Metropolitana és el motor, 
la punta de llança, de la recuperació econòmica del nostre país. Un territori de 3,2 milions 
d’habitants, el 42% de la població de Catalunya i que genera el 52% del PIB català. 
 
Tot i això, ens ha tocat governar en una situació de crisi molt complicada. Una crisi que va ser 
primer de la construcció, per ser després financera, econòmica, social, política i institucional. 
Una crisi de model d’Estat, amb un procés de transició nacional a Catalunya, i una crisi de 
model d’Europa. 
 
La crisi ha generat un desequilibri entre les rendes més altes i les més baixes. Al mateix 
temps s’ha ampliat el nombre de persones en situació de pobresa i en risc d’exclusió 
social. La nostra missió és combatre aquestes desigualtats, fer una ciutat on progrés 
econòmic i justícia social vagin de la mà. Aquesta ha de ser la principal preocupació 
d’un alcalde. 
 
És cert que l’economia està registrant, després de molts anys, una evolució positiva. Els 
principals indicadors, com les exportacions, la inversió estrangera directa i la creació 
d’ocupació, així ho indiquen. S’han creat 20.000 llocs de treball gràcies a la inversió estrangera 
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directa, el 2014 van crear-se més de 6.000 noves empreses. L’Aeroport va superar els 37 
milions de passatgers, convertint-se en el més rendible de l’Estat, i el Port va augmentar un 
10% el trànsit de contenidors, un rècord històric. 
 
Tenim una taxa d’atur (16,4%) inferior a la mitjana catalana (19,9%) i espanyola (23,7%), i 
creem per primera vegada ocupació neta. El mes de desembre de 2014, vàrem superar el milió 
d’afiliats a la seguretat social per primera vegada des de 2011. Però no ens podem conformar, 
hem de tenir molt present que hi ha unes 100.000 persones a l’atur a Barcelona. 
 
Tenim un pressupost aprovat per al 2015 de més de 2.500M€, que destinem a seguir treballant 
en les prioritats que ens vàrem fixar al principi del mandat: 

 La reactivació econòmica i la creació d’ocupació. Feina, feina, feina i més 
feina. 

 L’atenció a les persones, especialment les més vulnerables. Perquè no hi 
ha progrés econòmic sense progrés social. 

 I fer que Barcelona funcioni, amb uns serveis de qualitat, i criteris de ciutat 
intel·ligent. 

 
 
Aquest mandat hem treballat per crear a Barcelona un entorn de confiança, que ens ajudés a la 
reactivació econòmica i la creació d’ocupació. Una de les primeres mesures que vaig prendre 
com a alcalde va ser convocar els principals actors econòmics i socials de la ciutat al voltant de 
la Taula Barcelona Creixement. 
 
Com he dit abans, la taxa d’atur és encara molt elevada, i això és inadmissible. Una ciutat d’èxit 
com Barcelona ha de generar els recursos econòmics suficients perquè tothom visqui bé. En 
aquest sentit, la millor política social que tenim és la creació d’ocupació. Treballar per crear 
llocs de treball, que es creïn noves empreses, i atreure nous projectes i inversions a Barcelona. 
 
Aquest mandat hem impulsat programes de creació d’ocupació innovadors, i també hem 
mantingut els tradicionals plans d’ocupació. Estem ajudant les persones que es troben amb 
més dificultat per accedir a un lloc de treball, els joves, els majors de 45 anys i les persones en 
risc d’exclusió social. També les persones amb discapacitat (510 persones contractades). 
Barcelona és una ciutat compromesa amb l’ocupació. Oferim incentius de fins a 18.000€, 
per a empreses que mantinguin un mínim de 18 mesos la contractació d’aturats de llarga 
durada. Hi destinem 22M€ per fomentar la contractació de fins a 1.340 persones. Els 
nostres serveis d’ocupació atenen cada any unes 23.000 persones, i un 50% troben feina 
en 6 mesos. Una dada positiva que ens encoratja a seguir treballant. 
 
El model de col·laboració públic-privada amb Fira, Cambra de Comerç, Turisme de Barcelona i 
Barcelona Global, fa que també es generin noves oportunitats de futur. Barcelona s’està 
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convertint en una ciutat admirada a tot el món. Un lloc immillorable per visitar però, el que és 
més important, un lloc immillorable on viure i treballar.  
 
No és casual que la nostra ciutat aparegui sempre molt ben situada en els rànquings més 
importants. Segons estudis recents, l’àrea de Barcelona s’ha convertit en la 19a metròpoli més 
competitiva del món, 10a en inversió estrangera directa, la 6a millor marca mundial de ciutat, i 
la 4a del món en congressos i smart cities. També en seguretat (15a del món segons The 
Economist), la 5a capital de la moda, la 1a del món per les seves platges (segons el National 
Geographic), i ocupem posicions destacades en àmbits com la gastronomia, els hotels i la 
qualitat de vida. 
 
Fa uns dies The Guardian parlava en un article sobre l’art de fer atractiva una ciutat. Marcava 
els elements fonamentals: mantenir l’ordre sense ofegar l’activitat, fomentar la vida al 
carrer, una ciutat compacta, diversa i ben senyalitzada, tenir una economia diversificada 
i mantenir la identitat i el caràcter local en un entorn global. Barcelona compleix tots 
aquests requisits. Aquest fet l’explico perquè crec que hem d’estar ben orgullosos de la 
ciutat on vivim. Una ciutat que manté uns nivells de benestar i qualitat de vida molt 
elevats. Això no és incompatible amb garantir unes polítiques socials ambicioses per 
ajudar aquells que no poden seguir. És el que estem fent. 
 
El dinamisme empresarial de Barcelona es manté a l’alça. Un fidel reflex de l’economia 
diversificada de Barcelona (indústria, comerç, serveis, turisme, logística i noves tecnologies). 
Tenim actius molt importants per seguir atraient inversions i generar nova ocupació, amb la 
creació de l’Oficina d’Atenció a l’Empresa. Un servei creat amb la Cambra de Comerç per 
facilitar la creació, l’atracció i el creixement d’empreses. Hem de treballar per incrementar el 
pols industrial de Barcelona i la seva àrea metropolitana, en àmbits com l’automoció i el tèxtil. 
També els serveis socials i sanitaris prenen força, gràcies a l’empenta del Tercer Sector. 
 
Barcelona té un model de comerç propi que hem de potenciar, treballant conjuntament amb els 
eixos comercials. El comerç ocupa més de 140.000 persones, més d’un 15% dels llocs de 
treball. Continuem la renovació dels nostres mercats municipals com el de Sant Antoni o el 
Ninot, o properament Sant Andreu i l’Abaceria de Gràcia. Veritables motors de reactivació 
econòmica als barris. 
 
El turisme és un altre sector econòmic dinàmic i que genera molta ocupació. Estem impulsant 
un gran pacte de ciutat a favor d’un turisme responsable amb la implicació de tothom, 
representants del sector, agents socials, veïns, universitats, etc. Hem de fer que l’èxit del 
turisme reverteixi en els barris i districtes més turístics com Ciutat Vella, la Sagrada Família o el 
Park Güell.  
 
A Ciutat Vella, per exemple, es podrien establir mesures que beneficiïn els residents dels barris 
amb un us turístic més intensiu. Com ajuts, descomptes o bonificacions en els serveis que 
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afecten més directament el benestar i la qualitat de vida dels veïns. Totes les administracions 
ens hem d’implicar en la gestió del turisme a Barcelona, i fer que l’èxit del turisme reverteixi 
plenament en les persones. Ja hem posat en marxa diferents mesures en aquesta direcció 
(limitació de pisos turístics, aparcaments autocars Sagrada Família i Via Laietana, regulació 
accés al Park Güell). Hem de seguir treballant en la desconcentració del turisme a tots els 
districtes i l’Àrea Metropolitana. 
 
L’Àrea Metropolitana de Barcelona s’està convertint en una plataforma logística de primer nivell 
mundial (Port, Aeroport, Alta Velocitat, Corredor Mediterrani, Fira, Zona Franca, Mercabarna), 
amb accés als principals mercats d’Europa, Àsia i Amèrica Llatina. Tenim unes infraestructures 
de primer nivell. El Port està fent una transformació espectacular, creixement pel que fa al 
trànsit de mercaderies i les terminals de creuers (1er d’Europa i 4t del Món). Ben aviat es 
començaran a licitar els accessos ferroviaris definitius. 
 
El Prat ha superat Barajas com l’aeroport més rendible de l’Estat, gràcies a l’aposta per la 
captació de noves rutes aèries intercontinentals que s’han incrementat un 15%. Properament 
es començarà a construir un nou enllaç ferroviari entre el centre de Barcelona i la T1, i la L9 del 
metro a l’aeroport entrarà en funcionament l’any vinent. Nosaltres seguirem vetllant perquè ben 
aviat ho faci a la Zona Franca. 
 
L’Alta Velocitat i el Corredor Mediterrani ens ha de connectar amb la xarxa transeuropea de 
transport de passatgers i mercaderies. Estem treballant per la construcció de l’estació de La 
Sagrera i l’ampliació de Sants. La Zona Franca, la Fira i Mercabarna, un dels principals clústers 
agroalimentaris d’Europa, són el nucli productiu de l’Àrea Metropolitana. 
 
Estem fent també una aposta per nous sectors estratègics de futur, com la tecnologia mòbil, les 
smart cities, la biomedicina, l’agroalimentació i la nàutica. Som la Capital Mundial del Mòbil i 
d’aquí a pocs dies tornarem a viure una nova edició, la desena, del Mobile World Congress a 
Barcelona. La fira més important que tenim. Un congrés que ha crescut a la nostra ciutat 
(90.000 assistents, 2.000 expositors, 4.000 periodistes i un impacte econòmic de 436M€), 
gràcies a l’acord entre les institucions i la feina incansable de Fira de Barcelona. 
 
Aquesta no és només l’aposta per mantenir un congrés anual, sinó per generar una indústria, al 
voltant de les aplicacions i el desenvolupament de la tecnologia mòbil. Vull destacar la vitalitat 
dels nous espais d’incubació d’empreses tecnològiques (Barcelona Activa, Almogàvers i 
Aerospacial a Castelldefels), i els projectes d’acceleració de projectes Mobile i Big Data, al 
Barcelona Growth Centre. 
 
El futur de Barcelona són les seves universitats, i la formació, recerca i innovació que poden 
generar. Barcelona ha passat de ser una ciutat d’universitats a ser una ciutat 
universitària. Som la 13a ciutat del món amb major producció científica. Estem transformant la 
zona del Fòrum en el nou Campus Tecnològic del Besòs, dedicat a l’energia amb projectes 
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com Fusion For Energy, el Barcelona KEY i el centre d’innovació de Telefónica. Estem posant 
en marxa també un Smart City Campus al recinte fabril de Ca l’Alier, de la mà de Cisco i 
Schneider. El 22@ s’ha consolidat com un districte tecnològic de referència internacional. 
 
Barcelona ha estat distingida com a primera Capital Europea de la Innovació i forma part del 
grup d’alt nivell per les Smart Cities de la Unió Europea. La innovació i la tecnologia 
aplicades a la gestió de les ciutats és una revolució en marxa, i des de Barcelona estem 
liderant aquest moviment amb la City Protocol Society. Som també la primera ciutat del 
món en impulsar una xarxa pública d’Ateneus de Fabricació Digital (Les Corts, Ciutat 
Meridiana i Fàbrica del Sol), que estendrem a tota la ciutat. Volem liderar aquesta 
revolució industrial i tecnològica del segle XXI, i fer-ho des dels barris. Com estem fent 
amb les activitats del Clúster Nàutic a la Barceloneta. 
 
Gràcies la Clúster Nàutic s’han creat més de 1.200 llocs de treball directes, i Barcelona lidera el 
sector de la reparació i manteniment de iots de gran eslora a nivell mundial. Volem seguir 
mantenint aquesta posició.  
 
 
La nostra segona prioritat és l’atenció a les persones, especialment les més vulnerables. 
Aquest mandat hem incrementat un 43% el pressupost social de l’Ajuntament. Hem 
ampliat l’oferta dels serveis socials. Enfortint la teleassistència, l’atenció domiciliària, els ajuts 
alimentaris, àpats en companyia, beques menjador i ajuts de pobresa energètica. 
 
El 2015 hem creat un fons extraordinari de 9,2M€ destinat a la concessió d’ajuts directes 
(100€ mensuals) a nens i nenes de la ciutat en situació de vulnerabilitat. Des de 2011 
hem quadruplicat l’import dels convenis amb el Tercer Sector (de 3,8M a 16,7M€). Aquest 
va ser un altre dels compromisos importants que vaig prendre en ser elegit alcalde de 
Barcelona. La lluita contra les desigualtats i l’atenció a les persones més vulnerables no 
la podem fer sols, i per això treballem amb uns objectius compartits amb les entitats 
socials de la ciutat. 
 
Les grans ciutats són potents motors econòmics, però són també veritables multiplicadores de 
solidaritat. Perquè la ciutat significa proximitat, viure en comú i conèixer les necessitats i 
mancances de les persones. Poden haver desigualtats i cal combatre-les, però el que no 
podem permetre és que hi hagi exclusió social. Per això treballem per intensificar les 
mesures d’inclusió social, com la distribució i la targeta solidària d’aliments; el suport 
als sense sostre, o la intervenció en assentaments irregulars. De la mateixa manera, 
ajudem les persones grans amb altres iniciatives socialment innovadores, com “Radars” i el 
projecte “Vincles”, premiat per la Fundació Bloomberg. 
 
Barcelona és una ciutat pionera en l’àmbit dels drets civils i la no discriminació, seguirem 
promovent encara més la igualtat d’oportunitats i de tracte per a tota la ciutadania. 
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Estem prevenint i atenent els desnonaments de risc social a Barcelona. Cap família no pot 
perdre el seu habitatge, però si el perden garantim un sostre on allotjar-los de manera 
immediata. Hem intensificat la detecció d’habitatges buits de bancs i caixes (161 de 398 en 
total), en els barris de Ciutat Meridiana, Trinitat Vella i Besòs. Iniciant els expedients i 
procediments sancionadors previstos. També hem obert nous centres d’allotjament temporal i 
el nou CUESB amb un servei d’acollida i allotjament puntual (108 places). Un centre pioner i 
únic que donarà servei també a d’altres municipis de l’Àrea Metropolitana. 
 
Però la nostra principal aposta és l’ampliació del Parc Públic d’Habitatge de Lloguer 
Assequible, de manera que ningú no pagui més del 30% dels ingressos familiars. 
Impulsant la construcció de nous habitatges, la rehabilitació i la captació d’habitatges 
buits. Estem construint noves promocions d’habitatge públic (105 pisos a Glòries i 100 al solar 
de l’antiga Clínica Quirón), principalment amb serveis adaptats per la gent gran. Recentment 
hem ampliat el parc públic de lloguer amb 270 habitatges més a Sant Andreu, Nou Barris, 
Sants-Montjuïc, i sobretot a Ciutat Vella (106 pisos al Raval). A més, amb la col·laboració del 
Tercer Sector, estem desenvolupant un programa de captació d’habitatge buit en el mercat 
privat per rehabilitar-lo, i destinar 200 pisos buits a lloguer social. 
 
Un Parc Públic d’Habitatge de Lloguer Assequible no es fa en dos dies. Aquest és un 
projecte a mig i llarg termini, després d’una època que no s’havia fet res en polítiques 
d’habitatge públic de lloguer.  
 
 
La nostra tercera prioritat és fer que la ciutat funcioni amb uns serveis de qualitat, pel 
que fa a seguretat, neteja, il·luminació, manteniment i transport públic.  
 
En seguretat, noves Unitats d’Investigació de la Guàrdia Urbana als districtes (Ciutat Vella, 
Eixample, Sant Martí i Sants-Montjuïc), i hem fet baixar la policia al metro, reduint un 30% els 
delictes. Una de les primeres mesures que vaig prendre com alcalde. S’obrirà una nova oficina 
conjunta de Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana a la Barceloneta, que incorporarà també el 
Grup de Platges a l’estiu, que ha aconseguit reduir un 10% els delictes. 
 
Hem aprovat ordenances molt importants per al bon funcionament de la ciutat, com la de 
vetlladors i tinença d’animals, i properament també l’ordenança de la bicicleta. Hem impulsat 
plans de millora de la neteja, el manteniment de paviments i la il·luminació. 
 
En transport públic estem invertint més que mai, per refinançar el deute conjuntament 
amb la Generalitat i l’AMB. Demanem al govern de l’Estat que incrementi també les seves 
aportacions, i negociem un nou contracte programa. Aquest any hem acordat congelar les 
tarifes i hem rebaixat la T-10 (gràcies a un pacte amb el PSC), i ampliarem també els 
beneficiaris de la T- Rosa (unes 50.000 persones més). Estem consolidant la Nova Xarxa de 
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Bus amb noves línies i uns trajectes més ràpids, i incrementarem el servei d’autobús de la 
xarxa bàsica amb més freqüències. 
 
Apostem pel vehicle elèctric, amb la incorporació d’autobusos elèctrics, taxis elèctrics i el nou 
servei del Bicing elèctric. Estem transformant la ciutat també per guanyar més espai per als 
vianants, amb voreres més amples, més zones 30 i l’ampliació de la xarxa de carrils bici. 
 
Estem culminant un període d’obres molt important i puc dir, que la transformació 
d’aquesta ciutat està sent espectacular. Només cal veure la plaça de les Glòries abans i 
després. Mai aquesta ciutat havia fet tantes obres i de cop. Fem obres a tots els districtes, la 
Plaça Eivissa a Horta, les Tres Xemeneies del Poble Sec, la Rambla del Poble Nou, el carrer 
de Sant Pere més Baix, les Cotxeres Borbó o la Casa de l’Aigua a Nou Barris, són només uns 
exemples. 
 
També en els eixos emblemàtics de la ciutat, com el Passeig de Sant Joan, el Passeig de 
Gràcia, Balmes, el Paral·lel, General Mitre, la cobertura de vies de Sants i també la Diagonal.  
Les obres de la Diagonal entre Francesc Macià i Passeig de Gràcia, eren una reforma 
necessària que s’ha fet de manera pràctica i eficient. Mantenint la identitat de la Diagonal, i que 
caldrà ampliar fins a Glòries. La nova Diagonal s’ha pogut tirar endavant gràcies a la 
col·laboració i la bona feina de l’associació de comerciants Diagonal Centre, i també gràcies al 
suport del PP. Hem ampliat les voreres, potenciat el transport públic, i hem segregat el carril 
bici. Una reforma assenyada, adequada als moments actuals, i que beneficiï a tothom, veïns i 
comerciants. Totes aquestes transformacions, les estem fent amb un alt nivell de participació i 
implicació ciutadana. Escoltant a tothom. 
 
Una ciutat mai no s’acaba de fer, és el resultat de treballs constants d’urbanització i reforma, 
també a mig i llarg termini. I tenim somnis de present i de futur als que no volem renunciar. 
Integrar millor la ciutat amb la natura a través de les Portes de Collserola, amb nous accessos a 
la carretera de les Aigües, i millorar la connexió entre barris com Vallbona i Torre Baró. Tampoc 
podem renunciar a connectar millor port i ciutat a l’entorn del Morrot i el passeig de la Zona 
Franca, ampliant la Ronda Litoral i impulsant el nou barri de la Marina del Prat Vermell. 
 
Hem de seguir fent entre tots aquesta gran transformació de Barcelona. Una ciutat 
confortable pel seu urbanisme, que lidera la revolució de les ciutats intel·ligents, i que és 
reconeguda a nivell internacional pel seu benestar i qualitat de vida. 
 
 
Barcelona és una ciutat de cultura, coneixement, creativitat, innovació i benestar. 
Aquests són els factors d’èxit sobre els que hem de construir la ciutat del futur. 
 
En aquest sentit, no hi ha millor inversió de futur que l’educació. Barcelona és una ciutat 
que aposta per l’educació des de l’escola bressol fins a la universitat. Que promou l’èxit 
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escolar i una educació inclusiva que dona oportunitats a tots els nens i joves. Aquest 
compromís amb l’educació està permetent que la taxa de graduats d’ESO continuï creixent a 
Barcelona (el 89% dels alumnes aconsegueix la graduació). Una aposta que passa també per 
la construcció i el manteniment d’escoles, amb millores per valor de 36M€ en 121 centres 
educatius. Pas a pas, estem posant les bases per eliminar el 2016 els mòduls prefabricats de 
les escoles d’educació infantil i primària de la ciutat. 
 
D’acord amb la Generalitat estem construint nosaltres les escoles Univers, Encants i 
Maquinista, tal i com vàrem fer amb l’escola Mediterrània a la Barceloneta. També tenim en 
marxa l’escola Can Fabra (Sant Andreu), l’escola de música Can Fargas (Horta-Guinardó) i 
properament començarem a construir l’escola Massana. 
 
Barcelona té 95 escoles bressol municipals amb capacitat per a 7.940 places. Durant aquest 
mandat s’han obert 23 d’aquestes escoles, creant un total de 3.000 noves places i atenent el 
60% de la demanda. El 2015 estem ampliant la xarxa amb 8 noves escoles bressol, una d’elles 
(Escorial) amb espais específics amb nens amb discapacitat. 
 
Estem donant un fort impuls a l’FP Dual que incorpora pràctiques remunerades per als 
alumnes. 500 estudiants es formaran i treballaran amb beca en diferents serveis municipals. 
 
Poques ciutats del nostre entorn poden mostrar una vitalitat i una potencial cultural tan 
important com el nostre. El futur de Barcelona depèn en bona part de la cultura, i per això 
destinem un 6% del nostre pressupost. Promovem l’activitat cultural de la ciutat en uns 
moments molt difícils per al sector. Un exemple és la inauguració del Museu de Cultures del 
Món o el Museu del Disseny.  
 
Hem millorat el model de gestió del Museu Picasso, i seguim fent aportacions extraordinàries 
(20M€) al MACBA, l’Auditori, el Mercat de les Flors, el Teatre Lliure, la Fundació Tàpies, la 
Fundació Miró, el Palau de la Música i el Liceu. També hem posat en marxa el Born Centre 
Cultural, l’Hospital de Sant Pau, el Castell de Montjuïc, el Pla Barcino [bàrkino], les Cases de la 
Festa o la Casa Muñoz Ramonet. 
 
La promoció de la creativitat i la difusió de projectes artístics contemporanis necessita espais 
per a nous artistes emergents, com el Canòdrom, la Fabra i Coats i les noves fàbriques de 
creació. Els propers anys, volem fer realitat el projecte de la Muntanya dels Museus amb la 
incorporació de noves col·leccions. 
 
Estem oferint també el nostre suport al comerç cultural de proximitat, i ajuts a la rehabilitació 
d’ateneus i centres culturals. Alhora que treballem per fer més assequible l’accés a la cultura 
amb abonaments i carnets de cultura. Seguim ampliant la xarxa de biblioteques (40) i centres 
cívics (51). Hem impulsat la gestió cívica d’equipaments, amb entitats que promouen el 
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voluntariat i l’associacionisme. Barcelona ha estat aquest 2014 la Capital Europea del 
Voluntariat. 
 
Barcelona es projecta al món com una capital mundial de l’esport amb grans esdeveniments 
internacionals. Però també promovent l’esport com una eina d’inclusió i cohesió social, i 
millorant els equipaments esportius municipals. 
 
Barcelona, és la capital de Catalunya i de la catalanitat, però també la Capital europea de la 
Mediterrània i una de les capitals econòmiques del sud d’Europa. Una gran capital internacional 
que està cridada a tenir cada vegada més influència en el futur.  
 
 
Tot el que els he explicat avui són realitats, que juntes ens ajuden a somniar i imaginar un futur 
millor per a Barcelona. Hem de seguir transformant la nostra ciutat i projectant-la entre les 
millors ciutats del món per viure i treballar.  
 
Però sóc dels que pensa que en aquests moments difícils, turbulents i complicats, hem 
de posar-hi també sentit comú. Els polítics hem de treballar al costat de les persones, 
escoltant a tothom, fer la vida fàcil a la gent. Sóc una persona que m’agrada aplicar el 
sentit comú. Aplicar el sentit comú a la gestió de la nostra ciutat pot ser revolucionari. 
Aquesta és la revolució que proposo per la meva ciutat. La revolució del sentit comú, de 
fer les coses conjuntament, amb tothom. 
 
Les ciutats van ser fetes perquè les persones visquin millor, en comunitat. Cal plantejar-se a 
cada moment que es pot fer per viure millor a Barcelona. Cal fer que els nostres barris siguin 
productius, fomentar el transport públic i ampliar l’espai destinat a les persones en els nostres 
carrers i places. Reindustrialitzar la ciutat, impulsar una educació de qualitat i transversal, 
ampliar el parc públic d’habitatge de lloguer, atreure talent per construir una ciutat més 
innovadora, acollir esdeveniments que projectin Barcelona al món, col·laborar i competir amb 
les principals ciutats globals i construir un país on puguem decidir el nostre futur. 
 
Estem en condicions de fer aquesta revolució del sentit comú, de donar més valor a les 
nostres vides i a la nostra ciutat, sobretot si respon a un somni social. Així és com entenc 
la política, una manera d’ajudar a la gent fent la vida més fàcil, més saludable, més feliç i més 
assequible per a tothom. 
 
Barcelona és una ciutat en constant transformació. Hem de seguir construint el nostre 
projecte de la ciutat de les persones. 
 
Ara entrarem en un període electoral, i tothom marcarà molt les seves posicions. Però després 
del 24 de maig Barcelona es mereix tenir un govern fort, estable, amb les idees clares i 
conscient de les potencialitats i del gran futur que té la nostra ciutat. Com a alcalde, vull 
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expressar que em comprometo a seguir treballant en aquesta direcció. A fer realitat 
aquest somni social i transformador per a Barcelona.  
 
M’agradaria molt poder comptar amb tots vosaltres per aconseguir-ho.  
 
Moltes gràcies a tots. 


